
Zápis č. 2/2007 
ze schůze ÚOK chovatelů okrasných a užitkových holubů a  ze schůze komise posuzovatelů konané dne 26. 

května 2007 v Brně. 

Jednání se účastnili: doc. Dr. S. Chrastil, K. Krejčíř, S. Petrţílka, J. Svozil, J.Holáň, P. Wieder, předseda KRK ing. Krůta 
a tajemník ÚOK T. Marušák. 
Omluveni: Ing.M.Havlík, Ing. J. Jadrníček ,V. Čejka, MVDr. V.Ráček, M. Smetana. 

Schůzi zahájil místopředseda ÚOK Dr.Chrastil, který omluvil nepřítomného předsedu ÚOK MVDr. Ráčka a po úvodním 
přivítání všech přítomných bylo přikročeno k jednání komise.  

1. Kontrola zápisu z minulé schůze. 
Ad 1). Dále pokračovat v práci na www stránkách ve stejném sloţení a co nejdříve provést aktualizaci stránek – 
zodpovídá Marušák, Sčebel, MVDr. Ráček. 
Ad 2). Splněno.  
Ad 3). Splněno. 
Ad 4).Termín bude na dnešním jednání stanoven a konference s okresy proběhne v měsíci červnu. 
Ad 6). Splněno – tajemník rozešle osvědčení PCH. 
Ad 7). Dr. Chrastil spolu s tajemníkem připraví vytýkací dopis pro adepty. 
Ad 9). Klub chovatelů holubů rysů – poţadavek na otisknutí nového vzorníku v časopise Holubář  - vzorník bude otištěn 
v časopise Holubář č. 2 /2007. 
 Klub chovatelů holubů českých čejek a lysek – jednatel klubu bude osloven a pověřen sepsáním zkušeností z 
posuzováním speciální výstavy klubu (povoleno posuzování podle německého modelu). Komise po projednání rozhodne 
o vhodnosti posuzování na speciálních výstavách úkol pro př. Smetanu trvá, zaslat do příští schůze ÚOK. 
 Znovu byla zdůrazněna povinnost při posuzování zahraničních posuzovatelů – vedoucím posuzovatelem bude vţdy 
posuzovatel z ČR – (úkol př. Petrţílka). 
2). Došlá pošta. 
Klub chovatelů holubů českých staváků – zaslal návrh na změny a doplnění vzorníku. ÚOK a komise posuzovatelů 
projednaly navrhované změny ve vzorníku českého staváka z 26.4.2007, podepsané v. z. T. Sousedíkem. Protoţe na 
dokumentu chybí razítko a podpis statutárního zástupce klubu, bude klub vyzván dopisem k nápravě – zodpovídá Dr. 
Chrastil, Marušák.  
 Navrţené změny do nového vzorníku budou zapracovány, s výjimkou poţadované změny v bodě 2./ návrhu – nohy, 
která nepřijatelně mění jeden ze dvou zásadních rozlišujících prvků od stelera. 
Klub chovatelů holubů velkých voláčů – zaslal návrh na zařazení hanáckého voláče na příští školení posuzovatelů. 
Výbor klubu reaguje na stále častěji se objevující vady především u typu hanáckého voláče a tím i jeho posouzení. Na 
proškolení navrhují př. Svozila nebo př. Holaně. ÚOK vzala tuto ţádost na vědomí. 
Klub chovatelů holubů gigantů a výstavních holubů – zaslal dopis s návrhem na zjednodušení při posuzování gigantů. 
Po obsáhlé diskusi ÚOK rozhodla dodrţovat hmotnostní kategorie dle země původu a zařadit je tak do nově 
připravovaných vzorníků. 
 
1.0 mladý ......................... 800 g – 1.100 g 
0.1 mladý ......................... 750 g – 1.000 g 
1.0 starý ........................... 850 g – 1.150 g 
0.1 stará ........................... 800 g – 1.050 g 
 
   
3).Zpráva o VH Svazu 2007. 
 
Na tomto jednání zastupoval ÚOK Dr. Chrastil – na VH 2007 přednesl jako hlavní úkol pro naše zástupce v EE, usilovat 
o Evropský vzorník plemen holubů. Dále odpovídal na otázky kolem vydání vzorníku, zamýšlel se i nad tvorbou 
rozpočtů odborných komisí. Hovořil dále o pořádání celostátní výstavy letos v Lysé, kdy ÚV nerespektoval jiţ dříve 
formulované stanovisko ÚOK, ţe Lysá nesplňuje základní předpoklady pro pořádání výstavy tohoto typu, coţ zvláště 
vyniká při srovnání se zahraničím  (viz i Polsko, Slovensko). 
Celkový dojem z letošní VH 2007 – nepřijala ţádná zásadní řešení ani rozhodnutí, aktivně na tomto jednání hovořili 
pouze členové komisí př. Danišovič, Sirotek, Chrastil. Jednání VH bylo pro mnohé zklamáním.  
 
4). Komise posuzovatelů. 
 
Komise dostala stíţnost na posuzovatele př. Huberta Dufka na jeho posouzení durynských voláčů. Komise tuto stíţnost 
přijala jako oprávněnou a navrhla ÚOK řešit tuto stíţnost pozastavením činnosti posuzovatele podle platných směrnic 
odst. 1 bod c s okamţitou platností na dobu omezenou, a to do 31.8.2007. Komise zohlednila fakt, ţe př. Dufek 
posuzujete řadu let bez jakéhokoliv problému. Bude zaslán dopis, kde vyrozumí př. Dufka i stěţovatele př. Kamila 
Skibu o dané skutečnosti. Posuzovatele upozorní na povinnost rozvázat jiţ uzavřené smlouvy a zajistit na toto období 
za sebe náhradu. Zodpovídá - Dr. Chrastil a  tajemník komise př. Marušák.  
Komise posuzovatelů navrhla a následně ÚOK rozhodla o zvýšení poplatků za posuzování holubů na výstavách, 
rozhodla o zvýšení základní sazby za posouzení 60 ks holubů na výstavě na 500,- Kč, s platností od zveřejnění ve 
svazovém tisku. Všechny ostatní sazby zůstávají nezměněny, stejně tak maximální počet posouzených holubů jedním 
posuzovatelem (max. 100 ks holubů). Dr. Chrastil byl pověřen toto publikovat na stránkách časopisu Holubář a 
časopisu Chovatel. 
 
Školení posuzovatelů – komise posuzovatelů se zabývala dlouhodobým problémem nedostatečné účasti některých 
posuzovatelů na pravidelných školeních a rozhodla, ţe dvě po sobě jdoucí neúčasti na plánovaných školeních budou 
nadále důvodem k pozastavení činnosti posuzovatele do doby absolvování dalšího školení, a ţe za absolvované školení 
bude nadále povaţována pouze dvoudenní účast na jeho jednání. Všechna další stanovená pravidla zůstávají v 
platnosti. V případě nesplnění testu budou na poţádání posuzovatelé o jeho obsahu vyrozuměni.  



 Termín příštího školení bude poslední víkend v březnu 29 – 30. března 2008 a na další roky se bude komise ÚOK 
snaţit tento termín dodrţovat tak, aby posuzovatelé s tím mohli počítat. 
 
5). Vzorníky.  
 
 Dr. Chrastil podal informaci o vzornících. Po ujasnění velikostí krouţků tajemník zpracoval seznam velikostí a byla 
přijata zásada, ţe pro velikosti krouţků bude směrodatný seznam plemen EE, kde jsou velikosti uvedeny. Od ročníku 
2008 bude na krouţcích doplněn znak EE a na Evropských výstavách budou posuzována jen zvířata s těmito krouţky. 
(výjimkou bude EV v Nitře v roce 2009, kdy ještě některá zvířata budou mít krouţek starší – zásada posuzování jen 
zvířat do věku 6 let). Tajemník zajistí u výrobce krouţků. Po dotazu př. Petrţílky na EE připraví tajemník spolu s 
výrobcem referenční vzorky krouţků pro rok 2008. 
Dále Dr. Chrastil informoval o celkovém stavu vzorníků, přípravě kreseb (přislíbeny do konce měsíce června). 
Hmotnost holubů – bylo rozhodnuto o uvedení hmotnosti u těch plemen, která ji mají předepsanou. U plemen kde 
hmotnost neodpovídá, bude tato skutečnost uvedena ve vadách. Do vzorníku bude vloţena na začátek teoretická část a 
obrazová příloha. Posuzovatelé budou s novým vzorníkem seznámeni na příštím školení. 
 
6). Poštovní holubi. 
 
Dr. Chrastil upozornil na moţnost, ţe jak bude postupováno s poštovními holubáři v rámci Evropy, budou členy v FCI 
dva svazy z jedné země. Bylo diskutováno i o posuzování poštovních holubů na našich výstavách.  
 
7). Celostátní výstava 2007. 
 
Přihlášky a podmínky pořádání výstavy připraví tajemník ÚOK. Předseda komise posuzovatelů Dr. Chrastil rozdělí po 
uzavření přihlášek posuzovatele s přihlédnutím na ţádosti klubů. Kluby budou vyzvány k zaslání návrhů na moţné 
posuzovatele. Při Celostátní výstavě proběhnou i závěrečné zkoušky adeptů na posuzovatele holubů. ÚOK rozhodla, ţe 
všichni adepti, kteří adeptují déle neţ 3 roky mají poslední moţnost se těchto zkoušek zúčastnit. Pokud zkoušky 
nesloţí, budou vyškrtnuti ze seznamu adeptů.  
Majitelé PCH budou vyzváni k dodrţení směrnic k PCH o povinnosti majitelů dodrţovat „Podmínky opravňující 
existenci P- chovu“ - majitel P- chovu je povinen vystavit své nejlepší holuby na u nás pořádané celostátní či 
mezinárodní výstavě. 
 
8).Konference odbornosti.  
 
ÚOK rozhodla o termínu konference na 30. června 2007. Program byl schválen ÚOK, pozvánky rozešle tajemník ÚOK 
př. Marušák. 
 
9). Diskuse. 
 
Př. Svozil – navrhl rozdělení klubů pro jednotlivé členy ÚOK, tak aby kaţdý měl zodpovědnost za určitý klub. Hlavní 
zodpovědnost bude mít př. Svozil. ÚOK vzala tento návrh na vědomí a př. Svozil s tajemníkem ÚOK Marušákem 
připraví rozdělení klubů pro jednotlivé členy ÚOK.  
Dále navrhl moţnost zabývat se zajištěním podpory pro národní plemena – trvalý úkol, spolupráce s VÚŢV V Uhříněvsi 
a ČZU v Praze - Suchdole. Připravit a podrobně popsat národní plemena a pokusit se připravit podobné činnosti, jaké 
jiţ probíhají u králíků, drůbeţe a nutrií (plemenná kniha a genetické zdroje národních plemen). Bude nutná spolupráce 
s kluby a bude se týkat málo početně chovaných plemen  a rázů – pověřen př. Svozil a tajemník ÚOK Marušák. Jako 
další moţnost podpory národních plemen zdůraznil prezentaci klubů na národní i mezinárodní úrovni. 
Př. Dr. Chrastil -  hovořil o moţnosti vydání monografie o národních plemenech holubů, coţ by podpořilo jejich světové 
rozšíření.připomenul zdařilou monografii z Maďarska.  
Př. Ing. Krůta – zdůraznil zodpovědnost sekretariátu ÚV ČSCH za tuto činnost. Dále připomněl přípravu jednacího řádu, 
ustavení návrhové a mandátové komise.  ÚOK do této komise (budou spojeny v jednu) navrhla Ing. Krůtu. 
Př. Wieder – hovořil o nové komunikaci s kluby a podpořil návrhy př. Svozila. Podpořil návrh na lobování za financování 
národních plemen holubů a podporu na Evropské scéně. 
Př. Petrţílka – připomněl konání Celostátní výstavy s mezinárodní účastí v roce 2008, na této výstavě by se naše 
národní plemena právě měla prezentovat a měla by se podpořit i finančně  z rozpočtu svazu nebo zdrojů od státu. 
Diskutováno bylo dále o pojmu „národní plemena“, na toto téma se rozproudila ţivá diskuse. 
 
10). Různé. 
 
Př. Wieder – prezentoval na přinesených holubech a přednesl ţádost Klubu chovatelů holubů slezských plemen o 
přeřazení holubů slezských barevnohlávků ze skupiny barevných holubů do skupiny holubů tvaru. ÚOK tento návrh po 
projednání akceptovala a slezského barevnohlávka přeřadila do skupiny holubů tvaru. Bude tak uveden i v novém 
vzorníku. 
 
Př. Svozil – informoval o chystaném zaloţení pobočky Klubu chovatelů holubů brněnských voláčů. Na ustavující schůzi 
bude přítomen nový předseda klubu př. Baláţ a poţádal Dr. Chrastila o účast na tomto jednání. To bylo Dr. Chrastilem 
přislíbeno. 
 
Př. Petrţílka – podal obsáhlou informaci o svých jednáních v EE a také o jednání ve Švýcarsku. Z jednání EE vyplynulo 
jak je uvedeno výše sjednocení velikostí krouţků, účastnil se několika přednášek jednání. Bylo zde znovu jednáno i o 
moravském pštrosu. Při těchto jednáních byl předběţně stanoveno místo dalšího konání Evropské výstavy. Po výstavě 
Nitra 2009 bude dalším místem konání Evropské výstavy Norimberk 2012 hovořeno bylo i o dalším mezinárodním 
školení posuzovatelů holubů  konaném ve dnech 13 – 15. září 2007 ve Varšavě. Účast našich posuzovatelů na tomto 
školení bude ještě projednána. Z rozpočtu ÚOK, podle počtu přihlášených bude po dohodě účastníkům částečně 
přispěno. 
 



Po vyčerpání všech příspěvků jednání Dr. Chrastil ukončil. 
 
Zapsal: Tomáš Marušák tajemník ÚOK chovatelů holubů 
 V Praze 30. května 2007 

 


